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ACTA DEL CONSELL MUNICIPAL DE PERSONES MAJORS 

1 de desembre de 2022 

Lloc: Saló de Plens 

Hora d’inici: 10.40 h 

Hora de finalització: 11.57 h 

Assisteixen a la reunió: 

Associacions de majors: 

Associació del Toscar i carrers adjacents 

Barrio Obrer d’Altabix. Vocalia 3a edat AV 

CCOO Sindicat de Jubilats i Pensionistes 

Club de lectura Sènior 

Antics/igues alumnes col·legi Santa Maria (Jesuïtines) d’Elx 

Filet de Fora i Portes Encarnades-vocalia 3a edat AV 

Jubilats i Pensionistes Il·licitans (UDP) 

La Baia Asprella-Vocalia 3a edat AV 

Pla de Sant Josep-Canal Vocalia 3a edat 

AMACMEC (Associació de Dones Afectades per Càncer de Mama d’Elx i 

Comarca)- Vocalia 3a edat 

Carrús Est- Vocalia 3a edat AV 

AV Centre-Avinguda País Valencià, Vocalia 3a edat 

Daimés Derramador “La Riuà” Vocalia 3a edat 

La Lloma Sant Pere, Vocalia 3a edat 

Plaça Barcelona i Adjacents, Vocalia 3a edat 

Poeta Rafael Alberti Assoc. Cultura i Oci 3a edat 

Polivalent de Carrús Vocalia 3a edat 

Raval Nou Vocalia de la 3a edat 
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Sant Crispí - Vocalia 3a edat AV 

Suppo - Vocalia 3a edat 

 

Representants municipals dels següents partits polítics:  

Sra. Elena Bonet Mancheño. Vocal del Grup Municipal del Partit Popular. 

 

Membres de la taula: 

Sra. Purificación Vives Pérez, regidora de Polítiques de Majors. Presidenta 

de la taula. 

Sr. Joaquín López Compañ, President Honorífic del Consell de Majors. 

Sra. Ángeles Filardi Gómez, secretària de la taula. 

 

Treballadors de la regidoria de P. de Majors: 

Sra. Isabel Montoya Miralles, Educadora Social de la Regidoria de P. de 

Majors 

Sra. Eva Mojica Irles, TIS de la Regidoria de P. de Majors. 

 

Comença la reunió, a les 10.40 h 

PURIFICACIÓN VIVES es dirigeix a tots i a totes, i després  d’indicar que és 

l’últim consell de l’any, transmet el més sincer agraïment a tots/es per 

treballar perquè Elx siga una ciutat millor per als majors, que són molt 

actius, i anima que continuen col·laborant com una família juntament amb 

la Regidoria. Com que és l’últim consell de l’any, desitja un feliç any i que es 

comence amb bon peu, després comença la lectura de l’ordre del dia:  

PUNT 1.  Aprovació acta anterior:  la regidora insta a alçar la mà als que 

estiguen conformes amb l’aprovació, i el resultat és 16 vots a favor, cap vot 

en contra i 1 abstenció. 
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PUNT 2.  Informació de la Regidoria de Polítiques de Majors de totes les 

activitats que l’edil espera que hagen sigut d’interés de totes i tots, i que es 

detallen a continuació: 

● Res trivial en col·laboració amb la Conselleria, es va realitzar el 27 i 

28 de setembre. Comenta que l’any passat es féu el tancament de 

l’activitat a Elx, i que enguany ha sigut al final a Novelda el 21 

d’octubre, on va haver-hi una jornada amb activitats, menjar i 

sobretot debats sobre el que implica l’agenda de 2030 per als majors, 

i acaba amb una eixida per Novelda.  

● Xarrada sobre l’Alzheimer el 29 de setembre, on es va posar en 

evidència que aquesta malaltia és un gran problema i com és 

d’important la detecció precoç, ja que encara que per desgràcia no 

té cura, sí que se’n pot retardar la seua aparició.  

● Mes del Major. Va començar el dia 1 d’octubre, un mes ple 

d’activitats, l’inici del qual fou un acte institucional al matí i a la 

vesprada: un concert a Candalix. Es continuà amb una visita guiada a 

l’Hort de Felip; xarrades sobre salut a càrrec dels estudiants de l’últim 

curs de grau del CEU; la decisió del IV Certamen de Relats i Pintures, 

i les dues activitats més importants de la Regidoria: unes Bodes d’Or, 

on la inscripció d’enguany ha superat les anteriors i ha omplit el 

Centre de Congressos de familiars, de fills i de nets. La regidora 

agraeix l’equip de la Regidoria el seu treball, i manifesta que s’han 

deixat la pell en l’organització d’actes que porten molt de treball, tot 

tenint un molt bon equip. El fermall final fou la Gala del Major amb 

l’homenatge a dues associacions que s’ho mereixen, ja que treballen 

també deixant-se la pell en la representació a dues malalties que hui 

dia són molt rellevants: l’associació de Pàrkinson i d’Alzhèimer. 

Finalment, la cantant Helena Bianco va finalitzar un acte en què la 

gent ho va passar molt bé.  

Continua la regidora comentant que ahir, dia 29 de novembre, va tindre lloc 

al Centre de Congressos un recordatori de Majors Acompanyats. Dintre del 

projecte de la Regidoria sobre la “Soledat no desitjada”, hi ha un conveni 

amb l’associació Jovesólides per al programa “Majors Acompanyats”, que 

està finançat al seu torn per la Regidoria de Polítiques Inclusives de la GV, 

per poder detectar les persones que estan soles. És un tema molt difícil que 

s’ha volgut refrescar mitjançant un acte-xarrada, per poder detectar les 

persones no acompanyades. Purificación Vives destaca que l’assistència fou 
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massiva, i que hem d’estar tots/es conscients del problema que n’hi ha i pel 

qual hi hem de col·laborar tots/es: teixit sanitari, teixit social, associacions i 

comunitats de veïns/es i ciutadania general, per poder donar-li a aquestes 

persones la informació. En primer lloc, darrere d’un telèfon hi haurà una 

persona especialitzada amb atenció personalitzada, després aquesta 

inserirà en grups de Whatssap esdeveniments i informació d’interés. L’edil 

de Majors ressalta la necessitat que existisca complicitat per part de tots/es 

per detectar les persones i dir-los que existeix aquest programa amb la 

facilitació del número de telèfon, ja que és la persona qui ha de telefonar. 

Tothom coneix algú que tinga aquest problema, i açò ha de comunicar-ho 

la mateixa persona, no podem telefonar per ella. És un problema creixent, 

ja que la població de persones majors en 2030 superarà la població jove. No 

s’eliminarà el problema, però almenys, que se sàpiga que estem ací i que 

“n’hi ha llum al final del túnel”. Purificación Vives comunica que l’assistència 

a aquest esdeveniment fou de 150 persones, que s’està treballant per 

pal·liar aquesta dificultat i que és menester la col·laboració de tots/es.  

Seguidament la regidora comunica que aquest enguany el Preraïm es farà 

com abans de la pandèmia, i fa extensiva la invitació a les persones 

assistents. Altrament, comunica que les activitats del centre Candalix 

terminaran al desembre, però s’està treballant per reprendre-les a partir de 

gener en un paquet més extens.  

Finalment, es comunica que, a més del Preraïm del 30 de desembre al 

Candalix, es faran balls els dies 25, 31 de desembre i 1 de gener en els 

centres socials i cívics. També es realitzaran el dia 5 de gener, balls i el tortell 

en aquells centres socials i cívics que ho han demanat. A partir de la pròxima 

setmana es posaran els cartells respectius en els centres.  

 

PUNT 3. Ingrés de l’Associació de Pensionistes d’UGT en el Consell de 

Majors. La regidora de Polítiques de Majors comunica que el passat 12 de 

setembre, la citada associació va sol·licitar formar part del Consell. Es vota 

la incorporació, segons consta en el reglament del Consell, amb el resultat 

de 14 vots a favor i 1 en contra per part del representant de jubilats i 

pensionistes d’Elx, José Payá, que manifesta la politització que aquesta 

incorporació suposa, a la qual cosa se li replica que té dret a opinar, però 

que el reglament ho permet.  
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PRECS I PREGUNTES 

Antonia, de l’Associació del Toscar i carrers adjacents: Comunica que li va 

paréixer molt bé la Gala del Major i que ella va demanar un aplaudiment 

per als treballadors de la Regidoria, encara que no va ser sentida pel 

rebombori. Pel que fa a l’acte del dia 29 de novembre, va trobar a faltar 

temps per a la participació del públic, encara que manifesta estar molt 

contenta, a més perquè la xarrada va ser donada per Beatriz, que és del seu 

barri, la qual li va traslladar també la falta de temps per a participar-hi. 

Purificación Vives li contesta que l’acte el va organitzar Jovesólides i que 

qualsevol idea i opinió que vulga ser manifestada, ells les recullen.   

Diumenge, de Polivalent de Carrús-Vocalia 3a Edat: pregunta a Purificación 

Vives si hi haurà tortell o no. Purificación Vives contesta que no hi ha partida 

per a menjar, que es preguntarà i si es pot fer es considerarà. Maria de Barri 

Obrer Altabix diu que abans es feia i que no podem anar enrere. Purificación 

Vives contesta que no diu que no, no obstant això, abans era d’una forma i 

ara és d’una altra, i que si no es pot fer, ella no pot fer-hi res, però que s’està 

veient de quina manera pot fer-se, i comunicarà el resultat.  

Maria, de Barri Obrer Altabix, comenta que ella portarà tortell pagat per 

ella per als més majors, però que no pot portar per tots. Diu que 

anteriorment el ball s’omplia, que diverses associacions l’han encomanat 

que el sol·licite. Purificación Vives comenta que abans de la pandèmia hi 

havia altres costums que ara han canviat. Quant a això de la xarrada del dia 

29 de novembre, no va estar conforme que durant l’actuació no es poguera 

ballar. Purificación Vives comenta que fou una actuació només per a veure, 

no per a ballar. D’altra banda, Maria comenta que tampoc va veure bé el 

que es va comentar sobre que la gent creient (cristians) anaren a viure més. 

Purificación Vives diu que potser Lourdes —la ponent— no va saber 

explicar-ho bé, és allò que ella va percebre, però que coneix com treballen, 

són molt solidaris, simplement va dir que un dels punts que afavoreixen la 

no soledat és que les persones que tenen creences tenen menys facilitat 

per caure en soledat.  
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Altre tema que destaca Maria és la plaça d’Altabix, que està plena de 

cafeteries i està molt desbaratada, que li diguen on ha de dirigir-se perquè 

l’arreglen. Ja va demanar que s’ompliren els buits dels arbres, també diu 

que el paviment està alçat i la gent cau, per últim demana que es netegen 

els bancs que estan bruts.  

Guadalupe de CCOO Sindicat de Jubilats i Pensionistes diu que els sindicats 

han d’estar també juntament amb la resta d’associacions dels majors, que 

no se sap a què se’n diu Política, perquè en aquest sentit, ella també ha 

sentit parlar de Franco . Continua comentant que no va poder anar a l’acte 

del dia 29 de novembre, però que li queda un dubte. Pregunta com es farà 

allò del telèfon, qui el forma i on està. També pregunta què es farà amb les 

persones majors que no poden baixar dels pisos per problemes de 

mobilitat. En contestació, Eva comenta que Jovesólides té seu a València, 

encara que tenen enllaç en altres ciutats on s’està implantant el projecte i 

en concret un enllaç ací a Elx que és Beatriz. L’organització es porta des de 

València, i la componen un grup de persones formades que duran a terme 

aquests tres serveis en què podem demanar incloure’ns: 

1. Servei telefònic: consisteix a telefonar una vegada a la setmana, o 

més, a les persones interessades, parlar amb elles i detectar 

qualsevol manca o necessitat, que serà comunicada a continuació. 

Açò seria el fonamental.  

2. Servei a través de WhatsApp: amb tota la informació d’oci d’interés 

a la zona. 

3. Per últim, s’assessora sobre la Bretxa Digital, i s’ajuda qui no sàpia 

manejar-se amb el telèfon i el WhatsApp, qualsevol dubte i suport 

per a l’ús del telèfon com, per exemple, reenviar els WhatsApp d’oci 

a qualsevol persona. 

 

Segueix comentant Eva que també a València, com a experiència pilot, 

estan fent quedades presencials, però això no es realitzarà ara, serà més 

endavant. Purificación Vives diu que cal recalcar que les persones que es 

dedicaran a telefonar són especialistes, i tota la informació que reben ens 

la comuniquen, es treballarà alhora. Això de les persones que no poden eixir 

dels seus pisos, es farà un conveni i es dirà més endavant, de manera que 

quan s’agafa un cas mitjançant la conversació telefònica, la resta va seguit, 

són esclavons que van units. El programa s’està fent en més municipis. 
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Gabriela Grau, AAVV Centre-Avinguda País Valencià-Vocalia 3a Edat: diu 

en relació amb la xarrada del 29 de novembre, que li va paréixer curta. 

També va notar que això de les creences que es va comentar, no és així, 

sinó que creences pots tindre en moltes coses, com en la naturalesa, etc., 

diu que a vegades et venen això, però que no té per què ser tot religiós. 

Continua dient que les vivències de cada dia, això és política, i que quan en 

un grup de majors de WhatsApp una persona diu “que Déu t’acompanye” 

o fa una cadena de les que es demana que es passe als contactes, tot això 

sobra, perquè a ella no se li ocorre posar en un grup l’himne de Riego. Al 

respecte diu que Eva va haver de tallar una vegada perquè començaren a 

posar-hi escrits que pareixien testaments, cosa que ella no fa mai.  

Quant a la xarrada del dia 29 de novembre, ella considera que va faltar 

interacció. D’altra banda, diu que hi havia un grup de voluntariat molt 

potent, al que l’edil de Polítiques de Majors li contesta que existeix un grup 

de voluntaris/es, i estan fent activitats. Gabriela diu que ella està en el 

número 6 de voluntaris, però que no li arriba res.  

Respecte a la soledat no desitjada, comenta que moltes vegades s’ha de 

posar de la nostra part i no ser tan independents, a l’estil de les xiques d’or, 

no queixar-se de la falta de diners i en canvi aprendre a compartir la casa, a 

cedir habitacions a qui vulgues, compartint despeses, ja que és millor fer-

ho ara que ho pots triar.  

Purificación Vives comenta que parlarà ara, no com a regidora, sinó com a 

filla i nora d’afectats d’Alzhèimer, que la seua mare fa tres anys que 

desconeix la seua família i que arriba un moment en què has de posar a una 

persona a la cura. Prefereix que la seua mare estiga ben cuidada a casa, al 

fet que no estiga a casa. A ningú li agrada que l’imposen a ningú, però tot 

el món arriba a una edat en què s’ha de ser conscient de la teua patologia i 

acceptar que et posen a algú, però ha de ser acceptat per la propietària de 

la casa; és un tema complicat. Gabriela diu que és just el que ha dit. 

Purificación Vives afig que no és un retret, que la decisió ha de partir de la 

mateixa persona que ha de ser conscient. Comenta que recorda que va 

haver-hi un pla de joventut —que li corroborarà Elena Bonet— per 

compartir pis entre joves i majors, però que no va arribar a donar fruit 

perquè era un tema molt delicat.  
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Eva comenta que queden diversos torns de paraula, Purificación Vives diu 

que, si no dona temps a tots, ella es quedarà a escoltar a qui vulga.  

 

Encarna, de l’Associació de Veïns La Baia Asprella- Vocalia 3a Edat AV: 

comenta que els fa falta la plataforma de l’autobús, que la demanen i no hi 

ha manera, davant d’ella ha hagut de baixar el xofer a pujar un home amb 

cadira de rodes. Per altra banda, comenta que al respecte dels tallers de 

drets socials, que hi ha gent que no va i en canvi hi ha gent que està 

esperant. Purificación Vives diu que ella pot parlar pels tallers que 

s’organitzen per Majors: es passa llista tots els dies i quan fallen, es passa al 

següent. De totes maneres, li ho traslladarà a Benestar Social i pel que fa a 

això de l’autobús, sap que n’hi ha previst posar més autobusos, diu que 

parlarà amb Esther de Mobilitat i que després li telefonarà per informar-la. 

Pel que fa a la xarrada del dia 29 de novembre, manifesta Encarna que li 

dona un deu.  

Loli, de La Lloma Sant Pere, Vocalia 3a Edat: manifesta que hi ha molta gent 

major en la seua zona i demanen un microbús, diu que fa molt de temps 

que el demanen, i seria un autobús que passara per Maitino, Parc Industrial 

i Torrellano. La regidora diu que telefonarà a Esther i li ho traslladarà, 

encara que creu que posar una línia per a un recorregut que no hi ha prou 

gent, no és factible. Comenten que està el taxi compartit, però Loli diu que 

no és còmode, s’ha d’avisar mitja hora abans i no sempre n’hi ha, diu que 

per agafar l’autobús de la Vallverda ha de caminar 20 minuts. 

En altre ordre de coses, diu que estan demanant un taller de memòria a 

Dret Social, i que estan fent gimnàstica al carrer, però no hi ha prou places. 

El taller de memòria el van demanar a octubre, però comenta Eva que els 

tallers no es poden demanar a octubre perquè és quan comencen, s’han de 

demanar abans. 

 

 

José Gracia, de Filet de Fora i Portes Encarnades-vocalia 3a Edad AVV: 

comunica que a tot el que es demana mai se li diu que no, però que després 

no s’hi dona. De la línia J diu que pareix mentida que del pont cap allà hi 

haja onze parades, però cap d’aquestes té indicador de temps. D’altra 

banda, informa que, si vas a l’ambulatori, està tot ple de dàtils pel terra. 
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També comenta que li van donar un local, però que no sap per a què, 

tanmateix explica que no vol posar-se molt pesat perquè si es posa a parlar, 

no acaba.  

Asunción, de Carrús Est - Vocalia 3a Edat AV: comenta que està Elx preciós, 

que té costum de passejar per tot arreu i ho gaudeix, però que hi ha un tros 

que és el parc Pablo Iglesias, que està entre l’avinguda de la Llibertat i la 

Diagonal, que està molt abandonat: hi ha matalassos, carros de compra… 

comenta que per allí no hi ha zones verdes, i que tot el tros de Sant Fermí, 

fins al camí dels Magros, està fatal: han llevat els bancs, hi ha borratxos, 

drogoaddictes… que fins a la parada de l’autobús nova està plena de 

brutícia. També comenta que s’hauria de posar alguna indicació en els 

contenidors d’escombraries perquè la gent ho deixa tot allí, deixa les 

escombraries fora, diu que ahir hi havia fins i tot un matalàs. Purificación 

Vives contesta que hui dia hi ha molta informació, en el mateix contenidor 

està el telèfon i que és qüestió de civisme de la gent. Asunción diu que ha 

d’haver-hi més policia, que no només passe en cotxe, que la zona és molt 

bonica i còmoda i que només falla el tema de la neteja.  

 

Purificación Vives acaba donant les gràcies a les persones assistents per tot, 

pel que s’aporta, que li agrada treballar per a això i els desitja que vaja bé 

l’any i que se’ls farà arribar les targetes de Nadal i calendaris.  

 

  

 


